



Atchafalaya Trace Commission Board Meeting
Wednesday, January 15, 2025 – 10 a.m. West Baton Rouge Museum
845 N Jefferson Ave, Port Allen, LA 70767

Commissioners Present

Don Haydel, Ascension
Darrel Rivere, Assumption
Wilbert Carmouche, Chair, Avoyelles
Anna Ferguson, Concordia
Chris Burton, Iberia
John Clark, Iberville
Herman Fuselier, St. Landry
Jennifer Stelly, St. Martin
Carrie Stansbury, St. Mary
Ryan Page, Terrebonne
Angelique Bergeron, West Baton Rouge

Commissioners Absent

Fawn Hernandez, Lafayette
Paula Lambert, Pointe Coupee
Hilary Collis, East Baton Rouge

Others Present

Justin Lemoine, Atchafalaya National Heritage Area
Caroline Byrne Cassagne, Atchafalaya National Heritage Area
Megan Champagne, Lafourche Parish Government
Charles Caillouet

AGENDA

- I. Call to Order and Pledge of Allegiance (Wilbert)**
Chair Wilbert Carmouche called the meeting to order at 10:08 a.m.
- II. Agenda Approval (Wilbert)**
Carmouche asked for a motion to approve the agenda. Treasurer Carrie Stansbury made a motion to approve, seconded by John Clark. Motion carried unanimously 11-0 (with Fawn Hernandez, Paula Lambert, and Hilary Collis absent).
- III. Minutes Approval (Wilbert)**

Carmouche called for a motion to approve the minutes from the September meeting. Secretary Angelique Bergeron moved to approve, seconded by Jennifer Stelly. Motion carried unanimously 11-0 (with Fawn Hernandez, Paula Lambert, and Hilary Collis absent). Don Haydel then led the Commission in the pledge.

IV. 2025 Commission Meetings Discussion

- a. Jan. 15: West Baton Rouge Museum
- b. March 19: TBD Travel
- c. May 21: West Baton Rouge Museum
- d. July 16: TBD Travel
- e. Sept. 17: West Baton Rouge Museum
- f. Nov. 19: TBD Travel / Floater Meeting

Justin Lemoine will discuss travel meetings with Iberia and Ascension.

V. Board Roles (Justin)

- a. Don Haydel, Vice Chair

Lemoine informed ATC that board roles will be voted upon in November. Lemoine shared there may be some role changes within the Office of Cultural Development and will keep the Commission updated.

VI. Lafourche Boundary Expansion Update (Justin)

Lemoine introduced Megan Champagne from Lafourche Parish Government. President Biden signed legislation adding Lafourche Parish to the Atchafalaya National Heritage Area on December 23, 2024. Lafourche is officially part of the Heritage Area at the federal level. ANHA staff will work with Lafourche Parish to identify a representative to carry a bill updating the ANHA statute at the state level to add a commissioner from Lafourche Parish.

VII. Basin Trace Update (Justin)

The Acadiana Planning Commission has done lots of research and hosted regional meetings regarding the Basin Trace project. The Basin Trace study will be a document detailing where a trail is or is not feasible that will then be used to determine where and how to develop bike trails in interested parishes. Stansbury asked if ANHA engaged U.S. Fish and Wildlife Service. Stansbury will connect ANHA with USFWS for a meeting.

VIII. 2025 Legislative Session Update (Justin)

a. State Funding Update

ANHA requested \$100,000 in the state budget again, but did not receive the funding. The State currently does not provide a cash match for the heritage area program. If ANHA receives more funding, State match will be a necessity. John Clark asked who asks for funding for ANHA. ANHA is not allowed to lobby or advocate. Stakeholders make any legislative asks. Stansbury asked how the limited funding affects Collin Lindrew's position. Lemoine shared Lindrew's salary is now covered with federal funds rather than state funds.

b. Statutory Changes

ANHA is supporting legislation to add Lafourche Parish as a commissioner for the Heritage Area. ANHA will also update language within the statute. ANHA aims to have a Lafourche Parish Commissioner by the July ATC meeting.

IX. ANHA Staff Updates (Caroline)

a. 2025 Grants

Caroline Cassagne shared that there will be no Legacy Grant period this year. Celebration Grants will open July 1. Guidelines have changed a bit and will be finalized upon meeting with the legal counsel for the Lieutenant Governor.

b. 2025 Year of Foodways

ANHA is celebrating the “Year of Food” through education postcards and webpages detailing local foodways.

c. Plate Lunch Party Pass

ANHA is also celebrating local food with the “Plate Lunch Party” pass. This pass will remain open in perpetuity. Cassagne aims to create physical QR codes for use by CVBs and interested restaurants.

Bergeron asked about Le Grand Reveil. Louisiana Office of Tourism and the Office of Cultural Development will take a more active planning role. ANHA staff will update the commission as plans are finalized.

d. Upcoming Travel

- i. Jan. 22: DCRT Regional Meeting – Lafayette
- ii. Jan. 22-24: Main Street Quarterly Meeting – New Roads
- iii. Jan 27: STS Connections Planning Meeting – Lake Charles

Herman Fuselier asked for information on STS Connections and the planning session which Lemoine will send.

Lemoine will be in Washington, D.C., for the Alliance of National Heritage Areas meeting from February 3-7, 2024. Cassagne will be out on maternity leave starting mid-February. Any programmatic questions should be directed to Collin Lindrew or Justin Lemoine.

e. Community Empowerment Update (Collin)

Lindrew is working with Louisiana Main Street on a Thriving Communities grant in several Heritage Area communities. ANHA is participating in a walking audit in Opelousas as part of the program. The City of Baton Rouge presented Scotlandville Plaza to the community in December, which were well-received. ANHA is working to move the project forward.

Lindrew created a fundraising document for a playground in Baldwin. ANHA is still waiting on information for the Transportation Alternatives Program. Lindrew is developing a road show travel calendar to present programs to rural communities.

Lemoine noted that ANHA will discuss ideas for the “Year of Outdoors” at the July meeting.

X. Other Business

- a. Comments from public attendees (if any)

Champagne shared they are updating boat launches and parks in Lafourche. The King Cake Festival and Crawfish Boil Cook-Off are coming up. The parish is also programming Bayou Lafourche more.

Charles Caillouet updated the ATC on the Bayou Pigeon dredging project.

XI. Commissioner Announcements

- a. *Ascension* – The Jambalaya Festival is in May. The Hispanic Heritage Festival is in September. The Balloons and Boucherie Festival is in October. CPRA is working on the Atchafalaya Basin Program Master Plan. Projects are due by February 28 comments is tomorrow night in Plaquemine
- b. *Assumption* – Assumption is awaiting the opening of their kayak trails and a CEA on trails for the Pierre Part Belle River Museum. The Museum is aiming to break ground in April. The current budget has enough money to build a building and get some exhibits done.
- c. *Avoyelles* – Travel Avoyelles is dedicated a sign as the birthplace of Little Walter on March 20 at 1:30 p.m.
- d. *Concordia* – There is a big spring pilgrimage in Natchez March 18-19. March 27-29 is the 200th Anniversary of the Farewell Tour of the Marquis de Lafayette which will go through Natchez/Vidalia.
- e. *Iberia* – Mardi Gras season is in full swing in Iberia.
- f. *Iberville* – The parish is updating the Bayou Pigeon boat landing project with CPRA. Bayou Plaquemine Locks is receiving upgrades. Swamp Life Expo will be in April. Bergeron will send Clark a list of tradition-bearers from Sugarfest to include as exhibitors at Swamp Life Expo.
- g. *Lafayette* – Cinema on the Bayou starts January 22. Audio Descriptions for Beginners, a workshop partially funded by ANHA, is February 4.
- h. Pointe Coupee --
- i. *St. Landry* – St. Landry is moving into Mardi Gras mode. Eunice has a five-day Mardi Gras festival. St. Landry has a story in the Mardi Gras Guide. The parish is celebrating the Clifton Chenier centennial this year. ANHA is working on a mural in Sunsat as part of this celebration. Fuselier will be serving as king of his Mardi Gras krewe.
- j. *St. Martin* – Breaux Bridge hosts a children's Courir de Mardi Gras. St. Martin Tourism is unveiling murals in St. Martinville and Breaux Bridge. There is a MLK celebration at the African American Museum. On March 15, Atelier de la Nature is hosting a workshop on the healing arts of the traiteurs. St. Martinville awarded a bidder phase one of updates to their festival grounds.
- k. *St. Mary* – Mardi Gras is in full swing. Eagle Expo is February 22.
- l. *Terrebonne* – Terrebonne Parish is also working with CPRA. TPCG is making the case to insurance companies that the levee systems work well. The Weenie Spaghetti Festival was a huge success. March 22 is the Bayou Terrebonne Boucherie. There is a Houma-recorded music album done in the 60-70s recently released. Ryan Page aims to do some album release parties to celebrate.

- m. *West Baton Rouge* – The Blues Fest poster reveal is Friday. The Historical Happy Hour is a partnership with BR Blues Fest. The West Baton Rouge Museum will host the Baton Rouge regional competition on February 22 for National History Day. March 29 is Le Grand Pique-Nique.
- XII. **Adjourn (Wilbert)**
Don Haydel called for a motion to adjourn. Clark moved to adjourn, seconded by Darrel Rivere. The meeting adjourned at 11:48 a.m.



Réunion du conseil d'administration de la Commission de la Trace de l'Atchafalaya
Mercredi 15 janvier 2025 - 10 heures West Baton Rouge Museum
845 N Jefferson Ave, Port Allen, LA 70767

Commissaires présents

Don Haydel, Ascension
Darrel Rivere, Assomption
Wilbert Carmouche, président, Avoyelles
Anna Ferguson, Concordia
Chris Burton, Iberia
John Clark, Iberville
Herman Fuselier, St. Landry
Jennifer Stelly, St.
Carrie Stansbury, St.
Ryan Page, Terrebonne
Angelique Bergeron, West Baton Rouge

Commissaires absents

Fawn Hernandez, Lafayette
Paula Lambert, Pointe Coupee
Hilary Collis, East Baton Rouge

Autres personnes présentes

Justin Lemoine, Zone du patrimoine national d'Atchafalaya
Caroline Byrne Cassagne, Aire du patrimoine national d'Atchafalaya
Megan Champagne, Gouvernement de la paroisse de Lafourche
Charles Caillouet

AGENDA

- I. Rappel à l'ordre et serment d'allégeance (Wilbert)**
Le président Wilbert Carmouche ouvre la séance à 10 h 08.
- II. Approbation de l'ordre du jour (Wilbert)**
Mme Carmouche demande une motion pour approuver l'ordre du jour. La trésorière Carrie Stansbury propose une motion d'approbation, secondée par John Clark. La motion est adoptée à l'unanimité 11-0 (Fawn Hernandez, Paula Lambert et Hilary Collis absentes).
- III. Approbation du procès-verbal (Wilbert)**

Mme Carmouche demande une motion pour approuver le procès-verbal de la réunion de septembre. La secrétaire Angélique Bergeron propose de l'approuver, appuyée par Jennifer Stelly. La motion est adoptée à l'unanimité 11-0 (Fawn Hernandez, Paula Lambert et Hilary Collis absentes). Don Haydel conduit ensuite la Commission à prononcer l'hymne national.

IV. 2025 Discussion sur les réunions de la Commission

- a. 15 janvier : Musée de Baton Rouge Ouest
 - b. 19 mars : Voyage à déterminer
 - c. 21 mai : Musée de Baton Rouge Ouest
 - d. 16 juillet : Voyage à déterminer
 - e. 17 septembre : Musée de Baton Rouge Ouest
 - f. 19 nov. : Réunion sur les voyages et le personnel flottant (TBD)
- Justin Lemoine parlera des réunions de voyage avec Iberia et Ascension.

V. Rôles du conseil d'administration (Justin)

- a. Don Haydel, vice-président
- M. Lemoine informe l'ATC que les rôles au sein du conseil d'administration seront votés en novembre. M. Lemoine a indiqué qu'il pourrait y avoir des changements de rôle au sein du Bureau du développement culturel et qu'il tiendrait la Commission informée.

VI. Mise à jour sur l'élargissement de la frontière de Lafourche (Justin)

M. Lemoine présente Megan Champagne, du gouvernement de la paroisse de Lafourche. Le président Biden a signé une loi ajoutant la paroisse de Lafourche à la zone du patrimoine national de l'Atchafalaya le 23 décembre 2024. Lafourche fait officiellement partie de la zone patrimoniale au niveau fédéral. Le personnel de l'ANHA travaillera avec la paroisse de Lafourche pour identifier un représentant qui portera un projet de loi mettant à jour le statut de l'ANHA au niveau de l'État afin d'ajouter un commissaire de la paroisse de Lafourche.

VII. Mise à jour sur le tracé du bassin (Justin)

La Commission d'aménagement de l'Acadiane a effectué de nombreuses recherches et organisé des réunions régionales concernant le projet Basin Trace. L'étude Basin Trace sera un document détaillant les endroits où un sentier est ou n'est pas faisable, qui sera ensuite utilisé pour déterminer où et comment développer des pistes cyclables dans les paroisses intéressées. Stansbury demande si l'ANHA a engagé le U.S. Fish and Wildlife Service. Stansbury mettra l'ANHA en contact avec l'USFWS pour une réunion.

VIII. Mise à jour sur la session législative de 2025 (Justin)

a. Mise à jour sur le financement de l'État

L'ANHA a de nouveau demandé 100 000 dollars dans le budget de l'État, mais n'a pas reçu ce financement. Actuellement, l'État ne fournit pas de contrepartie en espèces pour le programme des zones patrimoniales. Si l'ANHA reçoit davantage de fonds, l'apport de l'État sera nécessaire. John Clark demande qui demande des fonds pour l'ANHA. L'ANHA n'est pas autorisée à faire du lobbying ou à défendre des intérêts. Ce sont les parties prenantes qui font les demandes législatives. Stansbury demande comment le financement limité affecte le poste de Collin Lindrew. M. Lemoine explique

que le salaire de M. Lindrew est désormais couvert par des fonds fédéraux plutôt que par des fonds d'État.

b. Modifications statutaires

L'ANHA soutient la législation visant à ajouter la paroisse de Lafourche en tant que commissaire de l'aire patrimoniale. L'ANHA va également mettre à jour le texte de la loi. L'ANHA vise à avoir un commissaire de la paroisse de Lafourche d'ici la réunion de l'ATC de juillet.

IX. Mise à jour du personnel de l'ANHA (Caroline)

a. Subventions 2025

Caroline Cassagne a indiqué qu'il n'y aura pas de période de subvention d'héritage cette année. Les subventions de célébration débiteront le 1er juillet. Les lignes directrices ont été légèrement modifiées et seront finalisées après une rencontre avec le conseiller juridique du lieutenant-gouverneur.

b. 2025 Année de l'alimentation

L'ANHA célèbre l'"Année de l'alimentation" au moyen de cartes postales éducatives et de pages web détaillant les habitudes alimentaires locales.

c. Assiette Lunch Party Pass

L'ANHA célèbre également l'alimentation locale avec le laissez-passer "Plate Lunch Party". Ce laissez-passer restera ouvert à perpétuité. M. Cassagne souhaite créer des codes QR physiques à l'intention des CVB et des restaurants intéressés.

Bergeron a posé une question sur Le Grand Réveil. L'Office du tourisme de Louisiane et l'Office du développement culturel joueront un rôle plus actif dans la planification. Le personnel de l'ANHA informera la commission au fur et à mesure que les plans seront finalisés.

d. Prochains voyages

- i. 22 janvier : Réunion régionale du DCRT - Lafayette
 - ii. Du 22 au 24 janvier : Réunion trimestrielle de Main Street - New Roads
 - iii. 27 janvier : Réunion de planification de STS Connections - Lake Charles
- Herman Fuselier demande des informations sur STS Connections et la session de planification que Lemoine enverra.

Lemoine sera à Washington, D.C., pour la réunion de l'Alliance of National Heritage Areas du 3 au 7 février 2024. Cassagne sera en congé de maternité à partir de la mi-février. Toute question relative au programme doit être adressée à Collin Lindrew ou Justin Lemoine.

e. Mise à jour sur l'autonomisation des communautés (Collin)

Lindrew travaille avec Louisiana Main Street sur une subvention Thriving Communities dans plusieurs communautés de la Heritage Area. L'ANHA participe à un audit pédestre à Opelousas dans le cadre de ce programme. La ville de Baton Rouge a présenté Scotlandville Plaza à la communauté en décembre, qui a été bien accueillie. L'ANHA travaille à faire avancer le projet.

Lindrew a créé un document de collecte de fonds pour une aire de jeux à Baldwin.
L'ANHA attend toujours des informations sur le programme de transport alternatif.
Lindrew est en train d'élaborer un calendrier de voyage pour présenter des programmes aux communautés rurales.

M. Lemoine a indiqué que l'ANHA discutera d'idées pour l'"Année du plein air" lors de la réunion de juillet.

X. Autres affaires

a. Commentaires des participants du public (le cas échéant)

M. Champagne a indiqué que les rampes de mise à l'eau et les parcs de Lafourche étaient en cours d'actualisation. Le King Cake Festival et le Crawfish Boil Cook-Off sont imminents. La paroisse programme également davantage le Bayou Lafourche.

Charles Caillouet a informé l'ATC sur le projet de dragage du Bayou Pigeon.

XI. **Annonces des commissaires**

- a. *Ascension* - Le festival Jambalaya a lieu en mai. Le festival du patrimoine hispanique a lieu en septembre. Le festival des ballons et de la boucherie a lieu en octobre. L'ACPR travaille sur le plan directeur du programme du bassin de l'Atchafalaya. Les projets doivent être soumis avant le 28 février. Les commentaires seront présentés demain soir à Plaquemine.
- b. *Assomption* - L'Assomption attend l'ouverture de ses sentiers de kayak et une AEC sur les sentiers pour le Musée Pierre Part Belle River. Le musée souhaite commencer les travaux en avril. Le budget actuel prévoit suffisamment d'argent pour construire un bâtiment et réaliser quelques expositions.
- c. *Avoyelles* - Voyage Avoyelles se voit dédier un panneau comme lieu de naissance de Little Walter le 20 mars à 13h30.
- d. *Concordia* - Un grand pèlerinage de printemps est prévu à Natchez les 18 et 19 mars. Du 27 au 29 mars, le ^{200e} anniversaire de la tournée d'adieu du marquis de Lafayette passera par Natchez et Vidalia.
- e. *Iberia* - La saison du Mardi Gras bat son plein à Iberia.
- f. *Iberville* - La paroisse met à jour le projet de débarcadère de Bayou Pigeon avec l'ACPR. Les écluses de Bayou Plaquemine font l'objet d'améliorations. L'exposition Swamp Life aura lieu en avril. Bergeron enverra à Clark une liste de porteurs de traditions de Sugarfest à inclure comme exposants à Swamp Life Expo.
- g. *Lafayette* - Cinema on the Bayou commence le 22 janvier. Audio Descriptions for Beginners, un atelier partiellement financé par l'ANHA, aura lieu le 4 février.
- h. Pointe Coupee --
- i. *St. Landry* - St. Landry se met en mode Mardi Gras. Eunice organise un festival de Mardi Gras de cinq jours. St. Landry fait l'objet d'un article dans le Guide du Mardi Gras. La paroisse célèbre le centenaire de Clifton Chenier cette année. L'ANHA travaille sur une

fresque à Sunsat dans le cadre de cette célébration. Fuselier sera le roi de son krewe de Mardi Gras.

- j. *Martin* - Breaux Bridge organise un Courir de Mardi Gras pour les enfants. Martin Tourism dévoile des peintures murales à St. Martinville et Breaux Bridge. Le musée afro-américain organise une célébration du MLK. Le 15 mars, l'Atelier de la Nature organise un atelier sur les arts de la guérison des traiteurs. St. Martinville a attribué à un soumissionnaire la première phase des travaux de modernisation de son parc des expositions.
- k. *St. Mary* - Mardi gras bat son plein. L'Eagle Expo aura lieu le 22 février.
- l. *Terrebonne* - La paroisse de Terrebonne travaille également avec l'ACPR. TPCG fait valoir auprès des compagnies d'assurance que les systèmes de digues fonctionnent bien. Le Weenie Spaghetti Festival a connu un énorme succès. Le 22 mars a lieu la Boucherie du Bayou Terrebonne. Un album de musique enregistrée à Houma dans les années 60-70 a récemment été publié. Ryan Page a l'intention d'organiser des fêtes de sortie d'album pour le célébrer.
- m. *West Baton Rouge* - L'affiche du Blues Fest sera dévoilée vendredi. Le Happy Hour historique est un partenariat avec BR Blues Fest. Le musée de West Baton Rouge accueillera le concours régional de Baton Rouge le 22 février, à l'occasion de la Journée nationale de l'histoire. Le 29 mars est Le Grand Pique-Nique.

XII. **Levée de la séance (Wilbert)**

Don Haydel demande une motion d'ajournement. Clark propose de lever la séance, appuyé par Darrel Rivere. La séance est levée à 11 h 48.